

100,000 miles of shores and sea bottoms in more than 20 different countries

800,000 tons of waste collected

500,000 volunteers engaged



Monk Seal/Phoque moine (*Monachus monachus*)



Endangered (2015)
in IUCN Red List of Threatened Species
En danger (2015)
dans la Liste rouge des espèces menacées de l'UICN

400
mature individuals nowadays
individus âgés aujourd'hui

1
pup every 2 or more years
1 petit tous les 2 ans ou plus

Threats: human disturbance, habitat loss, pollution
Menaces: présence humaine, perte d'habitat, pollution

Loggerhead Turtle/Tortue caouanne (*Caretta caretta*)



Vulnerable (2017)
in IUCN Red List of Threatened Species
Vulnérable (2017)
dans la Liste rouge des espèces menacées de l'UICN

150,000
accidentally caught by fishing gear
capturées accidentellement par des engins de pêche

>29°C
females/pour les femelles
<29°C
males/pour les mâles

the sand temperature affects on gender
la température du sable influe sur le sexe

Threats: human disturbance, pollution, climate change
Menaces: présence humaine, pollution, changement climatique

Clean up the Med

Clean up the med celebrates its 29th edition in 2022! It is the most widespread environmental campaign in the Mediterranean Sea and thanks to over a hundred of participating organisations, more than 800,000 tons of litter have been collected along 100,000 miles of shores and sea bottoms in more than 20 different countries. Clean up the Med community counts today on citizens, students, volunteers, environmental researchers, tourism operators, public administrators and organizations: an eco-task force which operates for the protection of our sea, all over the year. Our sea is rich in precious natural resources, one of the main threats is marine litter. Join the Clean Up the Med community and take action at the cleaning days!

Clean up the Med célèbre sa 29e édition en 2022! Il s'agit de la campagne environnementale la plus étendue en Méditerranée et, grâce à plus d'une centaine d'organisations participantes, plus de 800 000 tonnes de déchets ont été ramassées le long de 160 000 km de côtes et de fonds marins dans plus de 20 pays. La communauté Clean Up the Med peut compter aujourd'hui sur les citoyens, les étudiants, les bénévoles, les chercheurs en environnement, les acteurs du tourisme, les pouvoirs publics et les organisations soit toute une équipe d'intervention écologique qui œuvre pour la protection de notre mer tout au long de l'année. Notre mer est riche en ressources naturelles précieuses, l'une des principales menaces étant les déchets marins. Rejoignez la communauté Clean Up the Med et passez à l'action lors des journées de nettoyage!

Common Dolphin/Dauphin commun (*Delphinus delphis*)



Least Concern (2021)
in IUCN Red List of Threatened Species
Préoccupation mineure (2021)
dans la Liste rouge des espèces menacées de l'UICN

20 - 30
years of life
ans d'espérance de vie

65 km/h
speed

Threats: human disturbance, habitat alteration, pollution
Menaces: présence humaine, altération de l'habitat, pollution

Neptune Grass/Posidonie de Méditerranée (*Posidonia oceanica*)



Least Concern (2016)
in IUCN Red List of Threatened Species
Préoccupation mineure (2016)
dans la Liste rouge des espèces menacées de l'UICN

20-25%
of the Mediterranean species use it a nursery/refuge
des espèces méditerranéennes l'utilisent comme pépinière/refuge

20
Litres of oxygen produced per square meter per day
Litres d'oxygène produits par mètre carré et par jour

Threats: shipping lanes, trawling, pollution
Menaces: voies de navigation, chalutage, pollution



COMMON

The Clean Up The Med is promoted by COMMON (COastal Management and MOnitoring Network for tackling marine litter in Mediterranean sea), a project funded by the European Union under the ENI CBC Med Programme. By promoting an effective participatory approach, the project is building a network between Italy, Lebanon and Tunisia to support a correct management of marine litter.

This document has been produced with the financial assistance of the European Union under the ENI CBC Mediterranean Sea Basin Programme. The contents of this document are the sole responsibility of COMMON project and can under no circumstances be regarded as reflecting the position of the European Union or the Programme management structures.

La campagne Clean Up The Med est soutenue par COMMON (COastal Management and MOnitoring Network for tackling marine litter in Mediterranean sea), un projet financé par l'Union Européenne dans le cadre du programme ENI CBC Med. En promouvant une approche participative efficace, le projet met en place un réseau entre l'Italie, le Liban et la Tunisie pour favoriser une gestion correcte des déchets marins.

Ce document a été réalisé avec l'aide financière de l'Union Européenne dans le cadre du programme ENI CBC Bassin Maritime Méditerranée. Le contenu de ce document relève de la seule responsabilité du projet COMMON et ne peut en aucun cas être considéré comme reflétant la position de l'Union Européenne ou des structures de gestion du programme.



LEGAMBIENTE

Legambiente is a non-profit organization established in 1980 that aims to protect the environment, raising awareness on environmental issues and sustainable development. Legambiente is the most widespread environmental organization in Italy and is acknowledged as "an association of environmental interest" by the Italian Ministry for the Environment and as "Development NGO" by the Ministry for Foreign Affairs.

Legambiente est une organisation à but non lucratif créée en 1980 qui vise à protéger l'environnement, à sensibiliser aux questions environnementales et au développement durable. Legambiente est l'organisation environnementale la plus répandue en Italie et est reconnue comme "association d'intérêt environnemental" par le ministère italien de l'environnement et comme "ONG de développement" par le ministère des affaires étrangères.

- 📍 Loc. Enoali - 58100 Rispeccia (GR) Italy/Italie
- ☎ +39 0564 48771 - Fax +39 0564 487740
- ✉ cleanupmed@festambiente.it
- 🌐 www.legambiente.it



LEGAMBIENTE

Clean Up the Med

Nettoyons la Méditerranée



2022

DATE/JOUR:

WHEN/QUAND:

WHERE/OU:

INFO:

500,000

volunteers engaged
bénévoles engagés

800,000

tons of waste collected
tonnes de déchets récoltés

100,000

miles of shores cleaned up
kilomètres de côtes nettoyées